

Editorial

The military-political situation in the world remained complex throughout 2023; and that is believed to be due to the objective processes of “global transformation” taking place in the world, i.e. charged with the global reorganization of the world socio-cultural order. One of the consequences of these ongoing “processes” was the sanctions measures against Russia, in general, in line with attempts to isolate Russia from interaction with the whole world. As a result, scientists from many countries (directly or indirectly) were forced to refuse (or temporarily abstain) from cooperation with our international Journal, but which has ‘residence’ (registration) in Russia.

Eventually, all this could not but also have a negative impact on international scientific cooperation. We have also experienced this in our own publishing endeavors. This year it was possible to prepare for publication only one issue of the journal *Biocosmology – Neo-Aristotelism*. It will make up the XIII volume of our edition – “*Biocosmology – neo-Aristotelism*”, Volume 13 (Yearly Issue, 2023). Significantly, this issue, first of all, continues the development of the *Biocosmology Initiative* (BCI), first of all, by bringing its topical issues to the international discussion. This time, in the section “*Discussion of the Biocosmology Initiative*”, the article is published “*What is Biocosmology and the Biocosmology Initiative? Response to 6 critical articles by Chinese scholars. Part 1*”; its author, Konstantin S. KHROUTSKI.

The section of scholarly articles opens with a paper by Anna MAKOLKIN, titled as “*Aristotle and Alexander of Macedon – By-products of Greco-Macedonian Cultural Symbiosis and Eternal Tribal Contest*” – the latter gives us remarkable information about the national origin and cultural background of the great figure of Aristotle. The following article is presented by S.N. GRINCHENKO, its title is “*Triad of time types “Chronos-Cyclos-Kairos” – from the position of the model of nature’s self-controlling processes*”. Next, with the study of the topic “*Consciousness and its meaning, ontologically*” is the work of Xinyan ZHANG. This is the author’s first publication in the *BCnA Journal*, but the scholar has big plans for the development of his topic : therefore, readers may find it interesting and useful to immediately and in depth familiarize themselves with this serious work and the author's approach. The next final (of the section) publication is the (also debuting) article by Hao LIU, its title “*The model of intentionality in Aristotle*”.

The Essays section of this Issue includes the (long awaited) work of Yuri Pavlovich ARSHBA, a scholar from Veliky Novgorod; his paper is titled as “*On the sustained interest of contemporaries in the nature of the Aether*”. This study raises the topic of the significance of physical aether; the relevance of the study of which not only does not pass with time, but beyond any doubt increases the

appeal of its study in the present. Another published essay, which also cannot fail to interest the reader, belongs to Anna MAKOLKIN: here the author applies Aristotle's theory of cultural universals to the study of the content of famous proverbs; and that is unlikely to leave the reader in an indifferent (disinterested) state; the title of her work is “*Universality of Proverbs and Aristotle's Universals*”.

Finally, the Issue is completed by the 24ISBC-Book of Abstracts (of the 24th International Seminar on Biocosmology), which had as its topic the “*Biocosmological U-turn towards the Organicist Pole of Triadological scholarly knowledge and the North-Eastern vector of the peaceful world evolvement*”. Significantly, a number of the theses here are extended statements of the issues raised by the authors; as it is demonstrated with respect to the speeches of professors A.I. ORLOV; S.N. GRINCHENKO, Leonardo CHIATTI, Xiaoting LIU, A.S. KOZHEMYAKOV, Miriam FERNANDEZ, and others – all this will definitely arouse the reader's genuine interest.

December 22, 2023

Konstantin S. Khroutski, BCnA editor

Редакторская статья

Военно-политическая обстановка в мире сохранялась сложной, на всем протяжении 2023г.; и что, как считается, является обусловленным происходящими в мире объективными процессами «глобальной трансформации», т.е. заряженными на глобальное переустройство мирового социокультурного порядка. Одним из следствий данных происходящих «процессов» стали санкционные меры в отношении России, в целом в русле попыток изоляции России от взаимодействия со всем миром. В результате, ученые многих стран (прямым, или опосредованным образом) были вынуждены отказаться (или временно воздержаться) от сотрудничества с нашим международным Журналом, но имеющим ‘прописку’ (регистрацию) в России.

В конечном счете, все это не могло не сказаться отрицательно также на международном научном сотрудничестве. Равным образом, мы ощутили это и на примере своего издания. В этом году оказалось возможным подготовить к публикации только один выпуск журнала «*Биокосмология – нео-Аристотелизм*». Он и составит XIII том нашего издания – *Biocosmology – neo-Aristotelism*, Volume 13 (Yearly Issue, 2023). Существенно, что данный Выпуск, прежде всего, продолжает развитие *Биокосмологической Инициативы* (БКИ), в первую очередь путем вынесения ее актуальных вопросов на международное обсуждение. В этот раз, в разделе «*Обсуждение Биокосмологической Инициативы*» публикуется статья «*Что такое*

Биокосмология и Биокосмологическая Инициатива? Ответ на 6 критических статей китайских ученых. Часть I»; её автор, К.С. Хруцкий.

Раздел научных статей открывает работа Анны Маколкин, озаглавленная как *«Аристотель и Александр Македонский – побочные продукты греко-македонского культурного симбиоза и вечного соперничества племен»* – последняя сообщает нам удивительные сведения о национальном происхождении и культурной принадлежности великой фигуры Аристотеля. Следующая статья представлена С.Н. Гринченко, её название *«Триада типов времён «Хронос-Циклос-Кайрос» – с позиций модели процессов самоуправления природы»*. Далее, с изучением темы *«Сознание и его смысл, онтологические аспекты»* выступает труд Синьян Чжана. Это дебютная публикация автора в ВСнА-журнале, но ученый имеет большие планы на развитие своей темы : поэтому читателям может оказаться интересным и полезным сразу углубленно ознакомиться с этой серьезной работой и авторским подходом. Следующей завершающей (данный раздел) публикацией становится (также дебютная) статья Хао Лию, её название *«Модель интенциональности у Аристотеля»*.

В раздел Эссе, в этом Выпуске, включена (давно ожидаемая) работа научного сотрудника НовГУ Юрия Павловича Аршбы. Это исследование поднимает тему физического значения эфира; актуальность изучения которого не только не проходит со временем, но и вне всякого сомнения повышает притягательность своего изучения в настоящем; название авторского эссе, *«Об устойчивом интересе современников к природе Эфира»*. Другое публикуемое эссе, которое также не может не заинтересовать читателя – принадлежит Анне Маколкин : здесь автор применяет теорию культурных универсалий Аристотеля к изучению содержания известных поговорок; и что навряд ли оставит читателя в равнодушном (незаинтересованном) состоянии; название её работы *«Универсальность пословиц и универсалии Аристотеля»*.

Наконец, Выпуск завершает Книга Тезисов 24ISBC (XXIV Международного семинара по Биокосмологии), имевшего своей темой: *«Биокосмологический разворот к Органицистскому полюсу Триадологического научного знания и Северо-Восточному вектору мирового-peaceful развития»*. Существенно, что ряд тезисов здесь представляют собой развернутое изложение поднятых авторами вопросов; как это демонстрируется в отношении выступлений профессоров А.И. Орлова; С.Н. Гринченко, Леонардо Кьятти, Сяотина Лиу, А.С. Кожемякова, Мириам Фернандез, и др. – все это определенно вызовет у читателя неподдельный интерес.

22 декабря, 2023 г.

Константин С. Хруцкий, ВСнА-редактор